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Nič nam ne 
bo darovano

Kolega Paolo Rumiz je po obi
sku predsednika rimske vlade 
Amata v Furlaniji Julijski kraji
ni v tržaškem »Piccolu« pravilno 
ugotovil, kako je Trstu takorekoč 
usojeno, da mu morajo »tujci« 
povedati, kakšna je njegova na- 
loga, če se hoče izogniti postop
nemu, a gotovemu propadanju. 
O taki njegovi nalogi je v sobo- 
to, 30. januarja, zelo jasno spre
govoril v sejni dvorani deželne
ga sveta ministrski predsednik  
Amato, v bistvu enake m isli pa 
j® pred nekaj meseci v Trstu iz
razil papež Janez Pavel II. med 
svojim pastoralnim obiskom. Za
nimivo je dalje — ugotavlja Ru
miz — da je pred dvema stoletje
ma »tujka« Marija Terezija sko
raj s silo spremenila Trst iz ne
pomembnega zakotnega mesteca 
v evropski emporij.

Predsednik rimske vlade je 
Poudaril polno veljavnost dežel
nih avtonomij in opozoril na 
daljnovidnost »očetov republi
ke«, ki so za Furlanijo Julijsko 
krajino določili v ustavi poseben  
statut, to je posebno avtonomijo, 
Pri čemer je bila odločilna prisot
nost naše slovenske manjšine na 
njenem ozemlju. Takšna poseb
na avtonomija je danes še kako 
aktualna glede na korenite spre
membe, ki so nastale in še nasta
jajo v samem zaledju Trsta in 
njegove dežele ter na vsem ev
ropskem Vzhodu. Trstu in deže
li se nudi odlična priložnost, da 
Se vključi v te procese in posta
je  po možnosti celo vodilen de
lavnik. Toda za to je potrebno 
dvoje: znebiti se mora občutka 
Ogroženosti z vsemi posledicami, 
ki so z njim povezane, in se od
ločiti za politiko sožitja, ki naj se 
v°di ne samo na besedni ravni, 
temveč tudi in zlasti na pravni 
ravni. Zaščita narodnih manjšin  
77 *n torej tudi zaščita naše manj- 
sme — pa naj bo bistvena sesta
vn a  takšne dejanskosti.

Kot je znano, pri nas — še naj
manj v Trstu — nismo vajeni ta- 
kega modrovanja, zato ni čudno, 
da se je marsikdo ob njih namrd- 
ml, predsednikova izvajanja ce- 
0 grajal ali jih odklanjal. Še naj- 

Vecje graje pa je bila deležna
DRAGO LEGIŠA 
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Ob dnevu slovenske kulture

Še so med nami žive vrednote
Slovenci se te dni spom injajo 

obletnice sm rti pesnika Prešerna, 
ta dan sm o razglasili za dan  slo
venske kulture.

Prav in lepo je, da poznam o 
ljudje praznike. Ti nam  pretrgajo 
enoličnost vsakdanjosti, nas opo
zarjajo, da je v življenju tudi čas 
za dim anzijo duha, za telesni o d 
dih. Prazniki so priložnost, da iz
koristimo čas za obiske in izm e
njavo mnenj, za soočanje s stališči 
drugih in da se osebno poglobi
mo v tista vprašanja, ki nas žulijo.

Ob prazniku slovenske kultu
re bi zato v prem islek predlagali 
trditev Bojana Štiha, ki je ob ne
ki priliki zapisal, da »kultura ne 
pom eni le um etnosti, znanosti 
in prosvete. Kultura je tudi način

življenja, delo človeka in vse, kar 
k tem u delu naravno sodi, zašči
ta pokrajine, morala, intim ni d u 
hovni in verski svet človeka itd.«

Kaj lahko dodam o? V tej misli 
je strnjeno bistvo narodove biti, 
njegove zgodovinske zavesti, nje
gove življenjskosti in radoživosti, 
identitete in jezikovnega ter d u 
hovnega značaja. Prav je, da se 
zamislimo, kako je danes v našem 
prostoru, kakšen je naš odnos do

MARKO TAVČAR

življenja in dela. Smo se zamisli
li, koliko je alkoholizm a m ed na
mi, za koliko naših m ladih je naj
večja zabava, da gredo zvečer v 
gostilno ali v osmice, ob sobotah

Predsednik Amato na obisku v Trstu

M inistrski predsednik G iuliano A m ato  je  v svojem  govoru na slovesnosti 
ob 30-letnici dežele Furlanije ju lijske  krajine med drugim poudaril, da je pri
hodnost države v okrepitvi deželnih avtonom ij, sa j ima vsaka svoje specifi
čne zahteve in probleme, k i j ih  ne more reševati centralna oblast. To je obe
nem tudi najboljši odgovor tis tim , k i želijo  razkosati ita lijansko  državo. De
žele s posebnim  sta tu tom , je  nadalejval predsednik A m ato , pa so še posebno  
pomembne, sa j je  njihova naloga tudi ta, da udejanjajo princip sožitja  med 
različnim i. Viško državni predstavnik je s tem v zvezi poudaril tud i nujnost 
zaščite slovenske m anjšine, o čemer pišem o na drugem mestu.

Deželni ta jn ik  Slovenske skupnosti Ivo jevn ikar je po tem obisku izdal 
tiskovno  poročilo, v katerem  izraža zadovo ljstvo  nad besedami italijanskega  
ministrskega predsednika v zvezi z  m anjšinsko zaščito. »Seveda je  moral pred
sta vn ik  vlade opozoriti Trst in deželo na naravno vlogo tega ozemlja, na dej
stvo , da ima naša dežela poseben s ta tu t tud i zaradi priso tnosti Slovencev...,«  
je  med drugim zapisal jevnikar.

Na sliki: ita lijanski m inistrski predsednik med govorom  v deželnem svetu
(foto S. Ferrari)
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pa mogoče na ples? Smo se kdaj 
res zamislili, koliko naših mladih 
um re v prom etn ih  nesrečah?

Kakšen pa je naš odnos do po
krajine, do tega Krasa in te oba
le, do prostora, na katerem  nam  
je bilo dano, da smo se rodili? 
Ne le zakonske omejitve, narav
ni parki in razlaščanja, tud i sami 
pom agam o, da naše vasi, naše 
njive in polja ter gm ajne izgu
bljajo identiteto, ki so jim jo dali 
naši predniki. Koliko zemlje je bi
lo p rodane tujim  ljudem , kolik
šne površine bi lahko rešile naše 
finančne ustanove, banke in orga
nizacije, če bi znali nastopati v lo
giki narodnih  interesov!

A ni, da bi človek obupal. Še 
so žive m ed nam i vrednote, še 
naši ljudje spoštujejo besedo in 
pesem , še imajo pri srcu sloven
sko kulturo. V nas je še živ narod
ni in istočasno intim ni duhovni 
svet, ki nas opredeljuje za pripad
nike slovenskega naroda, za lju
di, ki jim je pesnik France Preše
ren simbol narodne kulture in 
istočasno občečloveškosti, kar nas 
obvezuje, da z vedno novimi m o
čmi in idejami skušam o prem aga
ti lagodnost in se trudim o v svo
jem malem prostoru za to, da ust
varimo čim bolj bogato družbo, ki 
bo strem ela za resnično kvaliteto 
duha in sadov dela.

Sredozemlje - zemlja na sredi
Slovenska prosveta, Zveza sloven

ske ka to liške  prosvete in Zveza slo
venskih kulturnih društev skupno pri
rejajo praznik ob dnevu slovenske  
kulture, k i bo letos po teka l pod ges
lom: »Sredozemlje — zemlja na sredi«. 
Proslava bo v soboto, 6. t.m ., v  Kul
turnem domu v Trstu, v ponedeljek, 
8. t.m ., v K atoliškem  dom u v Gorici 
in v soboto, 13. t.m ., v občinski dvo
rani v Špetru. Začetek ob 20.30.
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DUHOVNI ARISTOKRATIZEMRADIO TRST A

■  NEDELJA, 7. februarja, ob: 8.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8 .30 Km etijski tednik;
9.00 Sv. m aša iz župn ijske cerkve v  Roja
nu; 9.45 Pregled  slovensk ega  tiska v  Itali
ji; 10.00 M atjaž Jarc: Pravljica o šolsk i ta
bli; 12.00 N arodnostni trenutek Slovencev;
13.00 O poldansk i radijski dnevnik; 13.20  
Glasba p o  željah; 14.00 Poročila in d eže l
na kronika; 14.10 A dam , kje si? Edvard 
Kocbek in  n jegov  čas; 15.00 Iz krajevnih  
stvarnosti; 15.30 Šport in glasba; 17.00 Z 
naših  prireditev.

■  PONEDELJEK, 8. februarja, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.00  
Poročila in d eželn a  kronika; 10.00 Poroči
la in pregled  tiska; 11.30 Marjan Tomšič: 
»Oštrigeca«; 12.00 Taborišče G onars (pri
čevanja preživelih); 12.40 Koroška poje;
13.00 O poldansk i radijski dnevnik; 13.20  
G ospodarska problem atika; 14.00 Poro
čila in d eželn a  kronika; 14.10 Nagradna  
abeceda, radijska kviz oddaja za otro
ke; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
17.10 Mi in glasba. Matija Tomc: Krst pri 
Savici.

■  TOREK, 9. februarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in d eželna  
kronika; 8.10 Z vočna ropotarnica; 10.00 
Poročila in pregled  tiska; 11.30 Marjan 
Tomšič: »Oštrigeca«; 12.40 Koroška poje;
13.00 O poldansk i radijski dnevnik; 13.20 
Glasba p o  željah; 14.00 Poročila in d eže l
na kronika; 16.00 M ladi val; 17.00 Poroči
la in kulturna kronika; 17.10 Mi in g las
ba. Matija Tomc: Krst pri Savici; 18.25 Pav
le Zidar: »Humoreska naša vsakdanja, ob
ložena z  zelen im  m ahom «..

■  SREDA, 10. februarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8 .00 Poročila in deželna  
kronika; 8 .10 N arodnostn i trenutek S lo
vencev; 10.00 Poročila in pregled  tiska;
11.30 Marjan Tom šič: »Oštrigeca«; 12.00 
Z zdravo hrano do zdravega duha; 12.40 
Koroška poje; 13.00 O poldansk i radijski 
dnevnik; 13.20 »Na goriškem  valu«; 14.00 
Poročila in deželna kronika; 14.10 »Na g o 
riškem  valu«; 17.00 Poročila in kulturna  
kronika; 17.10 Mi in  glasba. Matija Tomc: 
Krst pri Savici; 18.00 »Svojo poslednjo  v o 
ljo pri zdravi in  čisti pam eti izrekam« — 
odnos do življenja in smrti v kmečkih op o
rokah.

■  ČETRTEK, 11. februarja, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8 .00 Poročila in d e
želna kronika; 8.10 O btoženci 2. tržaške
ga procesa; 10.00 Poročila in pregled tis
ka; 11.30 Marjan Tom šič: »Oštrigeca«; 
12.40 K oroška poje; 13.00 O poldansk i ra
dijski dnevnik; 13.20 G lasba po željah;
14.00 Poročila in deželna  kronika; 15.30  
M ladi val; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 17.10 Mi in glasba.

■  PETEK, 12. februarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna  
kronika; 8.10 H alo, dober dan! Tu 362875;
10.00 Poročila in pregled tiska; 11.30 Mar
jan Tomšič: »Oštrigeca«; 12.40 Koroška po
je; 13.00 O pold ansk i radijski dnevnik;
14.00 Poročila in deželna  kronika; 14.10
»Pravljice, pesm ice  in še  kaj   14.30 Od
Milj d o  D evina; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 17.10 Mi in glasba.

■  SO BO TA , 13. februarja, ob: 7 .00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in d e
želna kronika; 8.10 Kulturni dogodki (po
novitev); 10.00 Poročila in pregled  tiska;
10.10 Koncert v  Muzeju Revoltella v Trstu;
11.30 Marjan Tomšič: »Oštrigeca«; 12.00 Ta 
rozajanski glas — O ddaja iz Rezije; 12.45 
G lasnik K analske doline; 13.00 O p old an 
ski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po že 
ljah; 14.00 Poročila in d eželn a  kronika;
14.10 N ed išk i zvon; 15.00 D u h  časa in čar 
odra v spom inih Jožeta Babiča; 16.00 Skozi 
tančico molka; 17.00 Poročila in kulturna  
kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Janez 
Povše: »Za svo b o d o  ali proti njej«.

V našem vsakdanjem jeziku pome
ni beseda aristokrat plemiča. Običaj
no pa poimenujemo tako tudi člove
ka, ki ima neobičajno vedenje, negle- 
de zakaj in kako. Sama beseda ima 
lahko tudi drugačen pomen. Rabi se 
za izreden ali priveligiran položaj, ki 
ga uživa nekdo v družbi, okolju, ali 
kje drugje zaradi določenih razlogov. 
V francoskem žargonu obstaja prefi
njena zbadljivka: »Ta ima aristokrat
ski parfem!« Tu ne mislimo na neko
ga, ki je tako ali drugače odišavljen, 
pač pa na človeka, ki s kopico prefi
njenih besedi nekaj pripoveduje; kar 
vsi poslušalci vedo, da bi lahko pove
dal z nekaj kratkimi stavki preprosto, 
brez nepotrebne besedne navlake.

AMBROŽ KODELJA

Vsi politični sistemi so poznali ali 
poznajo svoje duhovne aristokrate. 
To so posebej priveligirani državlja
ni, ki jim običajno nihče ne odreka nji
hove duhovne veličine, je pa ta preti
rano poveličevana, zato so takšne ose
be vedno v ospredju.

Bivši jugoslovanski politični si
stem je v svoji komunistični ideologiji 
poznal posebno duhovno plemstvo. 
Sem so spadali tako ali drugače, ven
dar pa režimu zvesti, režimsko obar
vani misleci (včasih celo to niso bili), 
ki so bili političnemu ustroju zelo po
trebni, pa so prav zato uživali privi
legije.

Za nas so zanimivejši drugi du
hovni aristokrati, tisti, ki so bili dru
gorazredni duhovni plemiči. Bili so 
preganjani, delali so jim  preiskave, 
zaplenjevali knjige itd. V  ozadju vseh 
teh krivic, ki so se jim  dogajale, pa so 
ti preganjanci v veliki večini lepo ži
veli, saj jim  je tedanji vladajoči režim 
nudil mnogo več, kot so imeli navad
ni državljani. Res so bili nekateri 
predčasno upokojeni, imeli so celo do
stojne pokojnine, odvzeti so jim  bili 
celo ministrski stolčki in so celo ko
mu prepovedali delovati na tej ali oni
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predsednikova trditev, da bi vla
da in parlament morala zakon
sko zaščititi slovensko manjšino 
v Italiji v tej zakonodajni dobi, 
češ da je ta problem tesno pove
zan s potekom in izidom  poga
janj o Osimu II, zlasti z vpraša
njem beguncev iz Istre.

Ko radi priznavamo, da tak
šnih izvajanj, kot so bile Amato- 
ve, še nismo slišali iz ust nobe
nega drugega predsednika rim
ske vlade ali drugega italijanske
ga političnega veljaka, smo seve
da toliko stvarni, da se ne preda
jamo nobenemu pretiranemu op
timizmu. Zavedamo se namreč, 
da nam nihče ne bo nič daroval,

fakulteti. Kljub kulturnemu molku pa 
jih je kar lepo število pisalo pod psev
donimom, za to se je sicer vedelo, a 
se je molčalo. Nekateri so imeli celo 
na voljo knjižnice s tujim i revijami, 
marsikomu so bili dostopni celo klu
bi, kamor navadna raja ni zahajala, 
pravtako tudi počitniški domovi, ki so 
bili napol ali celo zaprtega tipa. Ob
časno so bili deležni takšnih in dru
gačnih podtikanj, resnici na ljubo pa 
so imeli mnogo več kot tisti držav
ljani, ki bi si vsaj včasih želeli privo
ščiti na kulturnem področju kaj več 
kot »kruha in iger«, kar jim  je nudil 
obstoječi režim. Velika večina je teda
njemu komunističnemu režimu služi
la za kost, ki jo je navadna kulturni
ška raja glodala in obirala, ob krivi
cah, ki so se jim  dogajale. Kljub vse
mu so jim  v veliki večini redno tiska
li knjige, seveda tudi zaplenjevali, če
prav so za to vedeli, še preden je knji
ga prišla v tiskarno. Na prefinjen na
čin so jim  potem te zdrahe reševali 
»režimski advokati«, na koncu pa se 
je običajno vse izteklo kot »po maslu«, 
da je bil volk sit in koza cela.

Posebno vrsto režimske duhovne 
aristokracije je tvoril del študentari- 
je. Na veliko začudenje se je v tujini 
znašlo na najrazličnejših univerzah, 
seminarjih in podiplomskem študiju  
kar lepo število takšnih, ki so doma 
sloveli po svojem aktivnem cerkvenem 
udejstvovanju. Med njimi so bili ce
lo takšni, ki so za tedanje razmere le 
malo preveč nenavadno živeli. Ob ne
ki priliki sem uradniku, ki mi je delal 
probleme za prepustnico, zabrusil: 
»Kaj tu zavlačujete, ko pa vsi vemo, 
da študira v tujini cela klapa mulari
je. « Dobil sem zelo diskreten odgovor: 
»Da, oni bodo pomagali pri duhovni 
izgradnji socializma, vi ga pa kot du
hovnik podirate!« — Brez komentarja!

Pravtako se je dogajalo, da je kdo 
na kakšnem društvenem srečanju, ko 
se je znašel med zdomci in izseljenci 
na veliko »prodajal svoje zatiranje«, ko 
se je vrnil domov pa se je globoko

da se naši osnovni problemi ne 
bodo uredili sami od sebe, tem
več da bo za dosego tega cilja še 
dalje potrebno vztrajno prizade
vanje, da bo še dalje potreben 
odločen boj, ki naj ga manjšina 
vodi čimbolj enotno, čimbolj ko
ordinirano, seveda ob upošteva
nju in spoštovanju nazorske, kul
turne, politične in druge razveja
nosti. To ni nobena »kvadratura 
kroga«, kot slišim o od sicer že 
hvala Bogu redkih sektašev, am
pak drža, ki je vredna zrelih  
posam eznikov in zrele narodne 
skupnosti, globoko prepričane, 
da s tem prispeva svoj delež k 
blaginji celotne družbe, sredi ka
tere živi.

klanjal in lizal pete tistim, ki so imeli 
vajeti v rokah.

Kaj vse bi se še lahko napisalo o 
tej naši čudni slovenski psihi in nje
ni potvorjenosti, ko me velikokrat stis
ne, pa raje zamižim in se vgriznem v 
jezik, da ja bi zopet ne rekel kaj pre
več, ko srečam na kateri od ljubljan
skih fakultet kakšno takšno aristokrat
sko figuro ali pa se slučajno zaletim 
vanjo na tej ali oni naši kulturni pri
reditvi. Kljub vsemu: »Naš mali na
rod, ki hoče postati narod evropskega 
fonnata — vsaj tako se zadnje čase ve
liko piše — še vedno slovi in bo, kot 
kaže, še lep čas slovel tudi po takšni 
svojstveni aristokraciji.«

•k  "k -k

v
fe Ženevska 
konferenca propadla?

Sopredsednika konference za 
odpravo krize na ozem lju bivše 
Jugoslavije, Vanče in Ovven, sta 
grekinila pogovore in pogajanja v 
Ženevi in pripravila poročilo za 
glavnega tajnika OZN Boutrusa 
Ghalija. V poročilu v bistvu po u 
darjata, da mora o celotnem  vpra
šanju ponovno razpravljati Var
nostni svet in ustrezno ukrepati. 
Gre za priznanje neuspeha več
m esečnih pogajanj in pogovorov 
v Ženevi?

Na to vprašanje ni lahko odgo
voriti. Vsekakor drži, da je zad 
nja ofenziva hrvaške vojske v Dal
maciji dala povod za začetek zelo 
živahne p ropagandne akcije na 
srbski strani, ki je, kot vse kaže, 
že imela nekaj vidnih uspehov. 
Srbija in H rvaška sta si zamenjali 
vloge. M edtem  ko je do zdaj Srbi
ja v m ednarodnem  svetu  veljala 
za agresorja in je bila zato tudi de
ležna sankcij, je v m nogih evrop
skih in tud i svetovnih prestolni
cah zapihal mrzel protihrvaški ve
ter. V M oskvi so dali na prim er 
vedeti, da utegne Rusija stopiti 
na stran  Srbije, kar naj pride do 
izraza predvsem  v V arnostnem  
svetu Z druženih  narodov. Č etu
di drži, da so se hrvaške oblasti 
odločile za vojaški nastop na svo
jem državnem  ozem lju, da bi ta
ko zavarovale pravice in koristi 
lastnega prebivalstva, kar bi bilo 
v rednih razm erah nekaj povsem  
naravnega, so dejansko naletele 
na grajo in tudi na obsodbo m ed
narodne javnosti, zlasti pa na gra
jo m nogih evropskih držav. Te 
nam reč m enijo, da se spori m ed 
Srbi in H rvati ter spori na ozem 
lju Bosne in Hercegovine morejo 
in morajo tešiti ter odpraviti le na 
politični način, se pravi s pogovo
ri in pogajanji.

M ednarodna javnost se prav 
gotovo ne briga veliko za dejan
sko stanje na H rvaškem , kjer je 
ena tretjina državnega ozemlja v 
rokah srbskih »vstajnikov« in kjer

llllt H

Nič nam ne bo darovano
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Pogovor z režiserjem igre Adrijanom Rustjo

»Naše mesto« - d
še tako razvajenega

I

Slovensko stalno gledališče v Trstu bo v petek, 12. marca, prire
dilo novo prem iero. Uprizorilo bo »Naše mesto« Thorntona VVilderja. 
Igro režira Adrijan Rustja, ki letos tudi u radno  zaključuje svoje red
no delo v SSG. O predstavi, p redvsem  pa o življenjskem  delu, smo 
se pogovorili z režiserjem  in igralcem, ki je veliko svojega prostega 
časa posvetil tud i am aterskim  odrom , saj je, kot nam  je sam  rekel, 
"tudi njihovo delo profesionalno«.

odra je pregnana vsaka pregreha. 
Junaki so vsi dobri — celo predo
bri — življenje se razvija kot lepa 
idilična pravljica, ki jo skazi na 
koncu le sm rt. Ta pa je za člove
ški rod neizbežna.

Na drugi del vprašanja odgo
varjam pritrdilno. Avtor je p red
pisal vlogo režiserja, katerega pa 
ni nujno, da igra tisti, ki je igro v 
resnici postavil na oder.

V naši prvi postavitvi (sezona 
1957/58) je to vlogo odigral Jože 
Babič, istočasno pa je delo tudi re
žiral. V ljubljanski Drami SNG je 
vlogo režiserja odigral Slavko Jan, 
ki je delo tud i režiral. (M im ogre
de povedano: Jan je bil moj pro
fesor za režijo na Akademiji za 
igralsko um etnost v Ljubljani — 
današnji AGRFT). Za obema slav
nima interpretom a se tokrat pre
izkušam tudi sam. Oba moja pred
hodnika v tej vlogi sta bila v svoji 
gledališki karieri najprej igralca in 
šele pozneje režiserja — pri meni 
pa je bilo ravno obratno — usoda 
pač!

D elo  j e  v s a j  o b  b r a n ju  ze lo  
u m ir je n o  in  s k o r a j bi re k li '•la ti-  
čno, a is to ča sn o  v a b i g leda li a, da  
se z a m is l i  o treh  v e lik ih  resn icah , 
o r o js tv u , o lju b e zn i in  sm r ti . Je 
m ogoče ta  d ra m a  p ra v  za ra d i te  
s v o je  z n a č iln o s ti  d o ž iv e la  to l i k 
šen  uspeh  na  o d rih  vseg a  sv e ta ,  
čep ra v  b i v  n je j za m a n  is k a l i  k a 
ke  d ra m sk e  s itu a c ije , k i  b i iz z v a 
le m o čn e  o b ču tke?

Če bi skozi ključavnico opazo
vali naše vsakdanje življenje — bi 
verjetno tudi ugotovili, da je p re
cej »monotono«, čeprav vse prej 
kot »statično«. Prepotrebno je, da 
se gledalec resnično zamisli nad 
skrivnostjo človeškega bivanja.

U speh dela je bil, je in bo v 
preprostosti zgodbe in v resnicah, 
ki jih avtor in igralci prikazujejo.

Kar zadeva dram ske situacije, 
ki bi izzvale m očne občutke, bi 
lahko rekel, da so spoznanje prve 
ljubezni, poroka in sm rt le neka
tere izm ed teh.

Je m ogoče n a jveč ja  v re d n o s t te  
d ra m e v  le p ih  m is lih , k i  b o d o  o b 
č in s tv o  g o to v o  p o sp re m ile  na  p o t  
vase, v  ž iv lje n js k ih  resnicah, k i  so  
zn a n e  s ta r e jš im  lju d e m  in ob  k a 
terih  se m la d ež  m ogoče nasm ehne, 
a v  p o d z a v e s t i  ve , da  so  resnične?  
K a tero  je  p o  v a š e m  m n e n ju  g la v 
no sp o ro č ilo  te  p re d s ta v e ?

G o sp o d  režiser, s te  m ogoče v i  
Predlagali, da  b i S lo v e n s k o  s ta l 
no g ledališče iz  T rsta  p o n o v n o  p o 
s ta v ilo  na oder d e lo  T h o rn to n a  
WU derja »N aše m esto«?

Rade volje si prevzem am  to od
govornost. Z julijem uradno za
ključujem svoje redno delo v Slo
venskem stalnem  gledališču. Da 
oi najprimernejše zaključil to več
krat ne prav lahko obdobje, sem 
Predlagal um etniškem u vodji Mi
roslavu Košuti, da bi si želel po
jav iti na oder VVilderjevo »Naše 
mesto«. Kot vidite, mi je bila že
lj9 izpolnjena.

, Z a k a j  m is li te ,  da  je  to  delo  za 
n im iv o  za  n a še  o b č in s tv o ?

Recimo, da je pojem  »zanimi- 
Vo<< subjektiven. Kar je zanim ivo 
zame, ni m orda za vas ali pa ob
r tn o .  Vsekakor si upam  trditi, da 
lf Snov' ki j°  poglablja VVilder, ta
ko splošno človeška, tako neve
d n a  na čas, kraj ali rasno pri
padnost, da bi morala »zanimati« 
\ Sakega, še tako razvajenega gle- 
dalca.

K ako  g le d a te  na n eka tere  dram -  
ske r e š itv e  p isa te lja ?  B o s te  tu d i  

‘ n jeg o v  g la s n ik  na od ru  v  v lo g i  
r.eztserja ,  k i  o b č in s tv u  p re d s ta v -  
l a p o ln o s t  ž iv lje n ja  v  m e s tu  G ro- 

Ver's C orners v  a m e r iš k i  z v e z n i  
‘ rza v i N e w  H am psh ire  in  ž iv lje n j-  
S (' nsode d ru ž in sk ih  č la n o v  G ibb- 
so v ih  iu W eb b o v ih ?

Delo je bilo napisano leta 1938. 
9 naš čas, ki se je večinom a že  
Prenajedel« novotarij, ni šokant

no; lahko pa si predstavljamo, ka- 
0 je delovalo na takratno občin

stvo.
Danes, po petinpetdesetih  le-
' P9 bi m oralo »Naše mesto« 

VP ivati blagodejno na gledalce. Z

Sporočilo bo vsak zase izluščil 
sam. Če bo pozoren bo teh spo
ročil zelo veliko — če jih bo p re
slišal bo odšel s predstave prav ta
ko prazen, kot je prišel v gleda
lišče.

Po večini se ljudje ne zaveda
mo življenja, ki ga živimo. Pred 
nami bežijo m inute, ure, dnevi, 
leta, ki so prav tako kratka v pri
merjavi z večnostjo, kot življenje 
m uhe enodnevnice.

K a te r i b o d o  v a š i  so d e la v c i p r i  
te j  p o s ta v i tv i?

Za sodelavce sem  si izbral pri
jatelje, s katerim i sem  pred štiri
intridesetim i leti začel to (ne ved
no) prijetno gledališko pot. Sce
no je zasnovala Sveta Jovanovič, 
kostum e si je zamislila Alenka 
Bartlova, glasbo je skom poniral 
A leksander Vodopivec, plese je 
izvežbal Janez Mejač, lektorstvo 
besedila in predstave pa je delo 
Jožeta Faganela.

K a k šen  je  o d z iv  o b č in s tv a  na  
d o se d a n je  p re d s ta v e , k i  s te  j ih  
u p r iz o r ili v  le to š n ji  se zo n i?

D ober... še kar dober... ne naj
boljši... Večkrat, m oram  reči — 
neprem išljen, neargum entiran!

Večina pride na predstavo ne
pripravljena. N epoučena — nein
form irana. Razumljivo je, da od
haja včasih prijetno ali neprijetno 
šokirana. Kako potrebno bi bilo 
imeti stalen stik z gledalci, da bi 
jim lahko razložili, zakaj se poslu
žujejo takih in drugačnih prije
mov. Vsak režiser je, ali bi moral 
biti, osebnost. O n in sam o on tol
mači avtorjevo besedilo. Zaman je

kriviti igralca za to, kar govori ali 
počne na odru . Vse kar govori in 
počne pa je preverjeno na števil
nih vajah in verjemite, da prav nič 
ni prepuščenega hipni improviza
ciji.

K atero  je  po  va šem  m n en ju  p o 
s la n s tv o  našega g led a lišča  v  seda
n jem  času?

Isto, kot je bilo p red  stoletji. 
Držati m ora ljudem  tako rekoč o- 
gledalo. Gledalec m ora zapustiti 
dvorano potešen, radosten in oči
ščen, kajti videl je to, kar sm e ali 
ne sm e početi v svojem  vsakda
njem  življenju.

V i ra d i tu d i  re ž ira te  o tro šk e  
p re d s ta ve , še z la s t i  p r i S v . Iva n u ,  
a tu d i  d ru g o d  v  na šem  za m e js tv u .  
K a k o  je  d e la t i  z  o tr o k i ,  z  m la d i
no in  z  a m a te r ji?  V erja m e te  v  
a m a te r sk o  k u l tu r n o  delo?

Precej iger sem postavil z ama
terji. Če bi ne verjel v njih delo, 
bi ne prišel zraven! Tudi njihovo 
delo je profesionalno. Ne po izbo
ru dela ne po realizaciji ne bi sm e
li zdrkniti pod povprečje. Preveč
krat se zadovoljimo s čitalniškimi 
prijemi, čeprav je ta čas že zdav
naj izrinjen iz naše srede. Niso 
amaterji amaterji — amaterji so ti
sti, ki bi morali skrbeti zanje, pa 
se tega ne zavedajo!

G o sp o d  R u s tja ,  p o zn a m o  v a s  
tu d i  k o t  igra lca . Z a  ko n ec , k a te 
ro  v lo g o  b i p o se b n o  ra d i ig ra li, a 
v a m  d o s le j n i u spe lo?

Švejka! ITaškovega! Po videzu 
je bebček, a izusti marsikatero pa
m etno. Ljudje se m u smejejo — a 
ga na tihem  občudujejo. Ja, p re
potrebno bi si bilo nadeti obleko 
dvornega norčka in švrkniti... a 
kaj, ko je gnilobe povsod že toli
ko, da se bojim, da bi človek v njej 
klavrno utonil!

V prašanja je postavil 
M arko Tavčar

Spremembe v statutu SSO
P red stav n ik i d ru š tev , ki so 

včlanjena v Svet slovenskih orga
nizacij, so se v soboto, 30. januar
ja, sestali na izrednem  občnem 
zboru. Srečanje je bilo v dvorani 
Finžgarjevega dom a na Opčinah, 
na dnevnem  redu pa je bila kot 
najpom em bnejša točka sprem em 
ba statuta. Udeleženci so sprem e
nili nekaj členov. Predvsem je tre
ba om eniti, da bo odslej znotraj 
SSO deloval nov organ, ki bo ne
kak vezni člen m ed izvršnim  od
borom in bazo. Poleg tega so čla
ni vnesli še nekaj drugih  poprav
kov organizacijske narave.

Uvodno poročilo je udeležen
cem posredovala predsednica Ma
rija Ferletič, ki je opozorila na do
sedanje dosežke in delo sveta ter 
predvsem  poudarila, da je bilo že 
dalj časa čutiti potrebo po nekem  
vm esnem  členu — svetu — ki bi 
bil zastopnik  vseh članic. Ta or

gan naj bi bil precej obširen, se
stajal pa naj bi se dva krat letno 
in naj bi bil posvetovalnega zna
čaja.

Sledila je razprava o posam ez
nih členih statu ta. Delegati so iz
nesli svoje predloge za popravke 
nekaterih členov. Vsi so bili p re
cej enotni, saj je bila velika ve
čina členov odobrena soglasno. 
Poleg tega so na tem  izrednem  
občnem  zboru sprejeli resoluci
jo, ki obvezuje odbor, da bo čim- 
prej začel delovati po novem u sta
tutu. To se bo moralo zgoditi ju 
nija, ko bo redni občni zbor SSO 
in na katerem  bodo m ed drugim  
volili tudi predsednika in ostale 
člane odbora. V diskusiji so ude
leženci načeli številna vprašanja 
predvsem  glede organizacije in 
smernic, ki naj bi izboljšali njeno 
delovanje in usklajevanje prid ru
ženih članic.
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Tragična smrt 33-letnega Tomija Grilanca iz Saleza v ZDA

Ponesrečil se jko je 
dosegel svoj življenjski cilj

Srečanje z županom

Problemi na vzh
V torek, 26. januarja, se je de- 

lagacija načelnikov svetovalskih 
skupin vzhodnokraškega sosveta 
sestala s tržaškim  županom  Staf- 
fierijem, da bi ga opozorila na ne
katere najbolj pereče problem e 
vzhodnokraškega prebivalstva.

Predsednica M oro (KD), po d 
predsednik Slobec (SSk), VVilhelm 
(DSL) in Turrito (PSI) so najprej 
obžalovali dejstvo, da je, kljub ne
nehnem u prizadevanju  sosveta, 
realizacija p repotrebnega večna
m enskega C entra na O pčinah za 
slovensko in italijansko narod
nostno skupnost še vedno na sle
pem  tiru, pa čeprav sta že leta 
1990 krajevni sosvet in openski 
jusarski odbor predložila takrat
nem u tržaškem u žu p an u  ustrez
ni načrt. V ta nam en je Dežela že 
pred  dvem a letom a iz t.i. zakona 
o Krasu nakazala 1,6 milijarde lir, 
slednja je prav pred  nedavnim  
poslala tržaški občini pismo, v ka
terem  jo sprašuje, kdaj in ali če 
sploh misli vložiti prošnjo, ki je 
predpogoj za dodelitev om enje
nega prispevka, načrt nam reč še 
vedno leži v urad ih  občinskega 
urbanističnega sektorja. Prav zara
di te nedopustne zam ude vzhod- 
nokraški sosvet zahteva od trža
ške občine, da v ta nam en ta
koj odobri ustrezni regulacijski in 
gradbeni načrt. V podobnem  po
ložaju se nahaja tud i openska za
druga Štajpce, ki zaradi zavlače
vanja tržaških občinskih uradov 
tvega, da izgubi deželno p odpo
ro.

Predstavniki sosveta so žu p a
nu tud i predstavili zamisel o za
časni p reureditv i bivšega sedeža 
sm etarske službe na Proseški uli
ci, kjer naj bi uredili p rostor za 
zdravniški center in za Rdeči križ, 
v stavbi, kjer je sedaj anagrafski 
urad, pa bi uredili sedež Krajev
nega sosveta in O penskega jusar- 
skega odbora. Vse zainteresirane 
ustanove in občinski tehniki so za 
ta načrt dali svoje povoljno m ne
nje, po trebna pa je še zelena luč 
občinskega sveta.

Ž upana so tudi opozorili na še 
nerešen status jusarskih odborov 
ter na nevzdržno stanje prom et
nih in avtobusnih  povezav m ed 
vasm i na vzhodnem  Krasu, kjer 
je že več m esecev zaprta cesta 
m ed Bazovico in Padričam i zara
di gradnje nove metanizacijske 
m reže; na pobudo vzhodnokra
škega sosveta sta za ta teden na
povedani še dve srečanji m ed 
predstavništvom  sosveta, m edob
činskim podjetjem  za prevoze 
ACT in pokrajino, glavna tem a 
razgovorov bo prav reševanje po
sam eznih vaških problem ov.

Župan je ob zaključku srečanja 
obljubil podporo  pri reševanju 
vseh om enjenih problemov, dejal 
je, da se je treba seveda pri vsem  
tem  soočati z internim i občinski
mi organizacijskimi težavami, kot 
so npr. skorajšnji im enovanji u r
banistične in gradbene komisije 
ter predstavitev gradbenega p ra
vilnika, nenazadnje pa je treba še 
upoštevati vse prej kot rožnato 
stanje občinske blagajne.

V kolikšni m eri bo torej znala 
tržaška občina sprem eniti svoj, do 
sedaj nepreveč prijazen, odnos 
do vzhodnega Krasa in s kakšno 
vnem o bo uresničevala županova 
zagotovila, pa bo lahko v zelo 
kratkem  času ocenilo prav krajev
no prebivalstvo sam o, ki je bilo v 
vseh teh letih deležno neštetih 
neizpolnjenih obljub.

M edtem  pa gre zabeležiti 
ugodno odredbo, ki jo je 27. ja
nuarja izdal izredni pokrajinski 
kom isar M arrosu po posredova
nju predsednika Pašniške zad ru 
ge v Bazovici Ivana Križmančiča 
in odločnem  posegu vzhodno
kraškega sosveta; gre nam reč za 
ukrep, ki pod določenim i pogo
ji odslej dovoljuje proizvajalcem  
mleka iz Bazovice in posestnikom  
obdelanih površin, da se lahko 
poslužujejo ceste, ki pelje iz Ba
zovice v G ropado, ki je zaradi 
zgoraj om enjenih del od 1. de
cembra zaprta za osebni prom et.

David Slobec

Večer v DSI posvečen A. Rebuli
V prostorih Slovenske prosve

te v Trstu je bil v ponedeljek, 
1. februarja, reden večer D ruštva 
slovenskih izobražencev, na kate
rem  so predstavili dve najnovejši 
knjigi pisatelja Alojza Rebule: bio
grafijo o Slom šku z naslovom  
»Pastir prihodnosti« in v italijan
ščini napisano delo »Jakob Uk
mar«. Obe knjigi sta izšli pred 
kratkim; prvo pri Mohorjevi druž
bi iz Celja, drugo pa je izdala por- 
denonska založba S tudiotesi v 
zbirki »Civilta della memoria«. V

tej zbirki bi moral v kratkem  iziti 
tud i življenjepis Srečka Kosovela 
izpod peresa Borisa Pahorja.

O »Pastirju prihodnosti« sta na 
večeru v DSI spregovorila p red
stavnika založbe prof. Miloš Ri
bar in dr. Matija Remše, o delu, 
posvečenem  msgr. Ukm arju, pa 
prof. Tomaž Simčič. O b koncu je 
spregovoril tudi sam  avtor, ki je 
poudaril, da im ata obe obravna
vani osebnosti veliko skupnega, 
predvsem  predanost Bogu in zve
stobo svojem u narodu.

Včasih se zgodi, da je usoda 
najbolj kruta in neprizanesljiva 
prav s tistimi, ki najbolj srčno in 
intenzivno živijo in ki si zato od 
nje upravičeno tudi nekaj priča
ku jejo . Žal je to k ra t nesrečn a  
zvezda padla prav v našo sredo in 
je ugasnila m lado življenje, pol
no energije in dobre volje, prav v 
trenutku, ko je po večletnih napo
rih doseglo zastavljeni cilj in bi 
lahko začelo pobirati toliko zaže
lene sadove. Govorim o o Tomiju 
Grilancu, 33-letnemu m ladeniču 
iz Saleža, ki se je pred  leti p rese
lil v Z družene države Amerike, 
kjer je dosegel življenski cilj: po 
stal je linijski pilot. In prav na le
talu je pred kratkim, še preden bi 
nastopil novo službo, izgubil živ
ljenje. Letalo je iz še nepojasnje
nih vzrokov strm oglavilo na m o
čvirnatem  področju ob reki Mis- 
sissippi v Louisiani, on in osta
la dva pilota pa  so bili pri priči 
mrtvi.

Tomi se je rodil pred 33 leti v 
Buenos Airesu, v Argentini. Ko je 
bil star 16 let se je z m am o in oče
tom  preselil v dom ači Salež, kjer 
se je hitro vživel v novo okolje, ki 
ga je takoj vzljubil in navezal pri
jateljstva. »Bil je zelo družaben in 
vesele narave, tako da se je kaj 
km alu vključil v novo stvarnost«, 
sta nam  povedala stric in teta, ki 
živita v Saležu, v neposredni bli
žini očetove hiše. Letenje je vzlju
bil že v otroških letih, ko m u je 
oče podaril letalski m odelček, ki 
je Tomiju postal najljubša igrača. 
Leta 1985 se je njegovo h repene
nje po letenju prvič konkretno 
udejanjilo, ko je začel obiskovati 
letalski krožek na goriškem  letali
šču. Opravil je tečaj za športna le
tala in si prisvojil prvo letalsko do
voljenje. »Med prijatelji je bil ze
lo priljubljen«, sta nam  povedala 
zakonca Grilanc, »večkrat jih je s 
športn im  letalom  tudi peljal nad 
Saležem in Krasom. M ed poletni
mi počitnicam i pa so včasih naje
li letalo, tako da jih je npr. pred 
leti peljal kar na Portugalsko.«

Leta 1987 se je Tomi preselil v 
Z družene države Amerike, in si
cer v Nashville, kjer je dokončal 
šolo za civilne pilote. Opravil je 
tudi izpit za inštruktorje in nato 
postal pilot pri družbi Midvvest 
Aviation v Kentuckiju, ki je skrbe
la za popravila in za redno vzdrže
vanje letal. Tomi je praktično pre- 
peljaval letala iz manj ali bolj od
daljenih krajev na tehnični p re
gled ali na popravilo. M edtem  se 
je poročil, večkrat pa se je bil tu 
di zanim al pri italijanski družbi 
Civilavia, da bi am eriško civilno 
letalsko dovoljenje priznali tudi v 
Italiji. »Če bi našel službo kot pi

lot v Italiji, bi se bil Tomi nem u
dom a vrnil v dom ače kraje, tudi 
njegova žena, Am eričanka, ki je 
bila pred dvem a letoma pri nas na 
obisku in ji je bila naša stvarnost 
všeč, je bila na to pripravljena«, 
sta nam  povedla stric in teta.

Tomi je imel za sabo 3800 ur 
letenja, kar je za tako mladega pi
lota res veliko. »Zelo je bil navdu
šen za letenje, stalno se je izpo
polnjeval, polagal izpite in hrepe
nel, da bi postal civilni pilot.« To 
se m u je tudi uresničilo, saj so m u 
prav nekaj dni pred  sm rtjo spo
ročili novico, da je bil sprejet v 
službo kot linijski pilot v New 
Mexicu pri družbi M eza Airlines. 
»Ves srečen je to vest sporočil 
najožjim  prijateljem  in znancem , 
vendar, še p reden  bi nastopil no
vo službo in torej uresničil živ
ljenjski cilj, ko je bil še zadnje dni 
zaposlen pri družbi M idwest Avia
tion, je k nam  prišla kruta vest, da 
je letalo, ki je bilo pravkar pregle
dano in ga je upravljal skupno 
z dvem a pilotom a, strm oglavilo 
nad M ississippijem  in je Tomi iz
gubil življenje. Nikoli si ne bi bili 
pričakovali take novice.« O nesre
či se zaenkrat ve bolj malo, zago
tovo pa ni šlo za človeško napa
ko, saj so bili v letalu kar trije pi
loti. Sicer pa je v teku preiskava.

Tomijevo truplo bodo v krat
kem, kot si je on sam želel, prepe
ljali v Salež, kjer bo pogrebna sve
čanost.  ,

(Dar)
■k "k  "k

Paolu Fusaroliju je  kljub številnim  
težavam  uspelo, da bo še dalje osta l 
izredni kom isar A vtonom ne ustano
ve za tržaško pristanišče (EAPT). Vse
državni sv e t je  namreč sprejel priziv, 
k i sta  ga vložila  ustanova in sam  Fu- 
saroli proti sklepoma deželnega uprav
nega sodišča. V b istvu  gre za isto  
zgodbo, k i se je  v  kratkem  času pono
vila  že dvakrat. O dločitev je  presene
tila  in tud i razburila nekatere sind i
kalne predstavnike, k i so predvsem  
poudarili, da se tržaško pristanišče  
nahaja v hudih težavah in da se s 
takim  ravnanjem  predvsem  izgublja  
dragocen čas.
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Razgovor z deželnim predsednikom Marjanom Terpinom

».Bolj kot politična je Slovenska skupnost narodnoobrambna stranka«

Slovenska skupnost je v petek, 29. januarja, priredila v G radni
kovi kleti na Plešivem uspelo in dobro obiskano novoletno srečanje. 
Kot gostje so se ga udeležili tudi p redsednik  deželne vlade Turello, 
novoim enovani slovenski m inister za kulturo  Sergij Pelhan, konzul 
RS Jože Šušmelj, sen. Darko Bratina ter drugi predstavniki strank in 
organizacij tako iz Italije kot Slovenije. Deželni tajnik Ivo Jevnikar je 
na tem srečanju predvsem  poudaril, da čaka stranko v prihodnjih  m e
secih težavno in naporno  delo, spregovoril pa je tudi deželni p red 
sednik M arjan Terpin, ki sm o m u postavili nekaj vprašanj. Za odgo
vore se m u zahvaljujem o.

Vsakoletno srečanje Ssk na \
Plešivem je postalo že tradicija.
Zakaj je po Vašem važno?

Pomembno je najprej zato, ker 
nudi m ožnost, da si člani in so
mišljeniki Ssk izm enjam o m nenja 
na prijateljski in družaben  način, 
saj smo skorajda naveličani sej, 
sestankov, prepričevanj in prere
kanj, česar je v politiki več kot do
volj. Važno pa je tudi zaradi dej
stva, ker se ob tej priložnosti ne 
srečujemo sam o člani Ssk, pač pa 
Pridejo na Plešivo tudi številni za
stopniki najrazličnejših sloven
skih organizacij, ustanov in — kar 
velja še posebej poudariti — tudi 
zastopniki političnega in uprav- 
nega življenja iz Italije in Slove
nije.

Večera se je udeležil tudi pred
sednik deželne vlade Turello. V 
cem je pomen njegovega priho
da?

Že sam o zaradi dejstva, da se 
je deželni predsednik  Turello na
slednjega dne pogovarjal z italijan
skim predsednikom  vlade Ama- 
tom, ki je obiskal našo deželo, so 
njegova prisotnost in zlasti njego
ve izjave v pozdravnem  nagovo- 
ru imele še poseben pom en.

Kaj je bilo po Vašem mnenju 
v besedah, ki jih je izrekel m ini
ster Pelhan, najpomembnejše za 
našo manjšino?

Zastopnik slovenske vlade Ser- 
8lj Pelhan, ki vodi m inistrstvo za 
kulturo, je predvsem  poudaril po- 
men in nujnost povezave, ki jo 
slovenska in italijanska kultura 
ndejanjata v tej deželi.

mladi. Na G oriškem  im am o prav 
tako pokrajinske volitve in junija 
skupne deželne. Torej dela, napo
rov in skrbi je več kot dovolj. 
Upam o le, da bodo naši ljudje 
končno spoznali, da je sam o v 
združitvi naših moči in skupnem  
delu naša skupna rešitev.

Pogovarjala se je
H elena Jovanovič

Posnetek s tradicionalnega novoletnega srečanja Slovenske skupnosti v Grad
n ikovi k leti na Plešivem. Častna gosta  sta  bila predsednik Dežele Furlanije- 
Jtilijske krajine Vinicio Turello in novi slovensk i m inister za  kulturo Ser
gej Pelhan, številne udeležence pa s ta  v imenu stranke nagovorila predsed
nik M arjan Terpin in ta jn ik  Ivo Jevnikar. Pozdravil je  tudi krm inski župan  
A lido Am brosi. (foto M. Marinčič)

Brez komentarja
Z adnja številka ilustriranega 

tednika Europeo (v njem  ima že 
leta stalno rubriko dosm rtni sena
tor in bivši predsednik  vlade A n
dreotti) takole piše o trenutnem  
položaju v Italiji:

»Zločinska dejavnost se zdi, 
kot da je neustavljiva; politična 
oblast se maje; korupcija ima vse
državne razsežnosti; m amila so 
tragedija, ki jo skušajo za silo od 
praviti, a dozdaj brez večjih uspe
hov; zaradi obresti so javni dolgo
vi višji od izkupička, ki ga ima 
država od vseh neposrednih dav
čnih dajatev; reveži tvorijo 15 
odstotkov celotnega prebivalstva; 
m ed m ladino je m nogo alkoholi
kov; v m nogih bolnišnicah pa
cientov ne zdravijo, am pak ubija
jo; veča se število priseljencev, a 
se tudi veča število tistih, ki bi jih 
radi izgnali iz države; po zadnjih 
podatkih je v Italiji 800 tisoč brez
poselnih; v kratkem  bodo baje 
uvedli nove davke; letos bodo 
skoraj gotovo razpisali referendu
me o ustavnih oziroma institucio
nalnih reformah«.

Mislimo, da bi bil vsak kom en
tar odveč!

DAROVI IN PRISPEVKI 
V spom in na m oža in  očeta M ir

ka Radoviča iz N abrežine daruje dru
žina 30.000 lir  za tiskovn i sk lad  No
vega lista.

Zasedanje EDU v Ljubljani
k  Ljubljani je  prejšnji teden zase- 

ll,'Io osrednje vodstvo  Evropske de
m okratske unije (EDU), k i združuje 
vse evropske krščansko dem okratske  
stranke, med njim i tud i Slovenske  

rščnnske demokrate. Na zasedanju, 
Sa je vod il avstrijsk i zunanji m i

nister M ock (za predsedniško mizo sta  
'ned drugimi bila slovensk i zunanji 
minister Peterle in notranji m inister 

'fjak) so odobrili tako imenovano  
“ljubljansko deklaracijo«. Posvečena 
P trenutnemu stanju  na ozemlju biv- 
Se lugoslavije.

Srečanje je nudilo tudi prilož
nost za razgovor o prihodnosti 
stranke. Veliko skrbi povzroča 
predvsem novi voliln i zakon, ki 
resno ogroža samostojno sloven
sko zastopstvo v izvoljenih tele
sih. Kaj namerava narediti Ssk, 
da se prepreči ta nevarnost?

Že n ek a j m esecev  se n aša  
stranka trudi, da bi prišlo do 
skupnega nastopa na bližnjih de
želnih volitvah. Po padcu totali
tarizm a sm o upali, da so tudi pri 
nas v zam ejstvu dozoreli časi za 
skupne nastope tud i na politi
čnem  področju. Kaže pa, da za
mejski Slovenci ostajam o vedno 
na robu dogajanja. Na naš p red 
log o skupnem  slovenskem nasto
pu v naši deželi smo dobili dokaj 
odločne in jasne negativne odgo
vore tako od novih kom unistov 
(kom unistična prenova) kot od 
Slovencev, ki podpirajo PSI. Tak
šno je stališče vodstev, treba pa je 
preveriti, kaj misli »baza«. N ujno 
bo spoznati ali tako mislijo tudi 
naši ljudje.

Čemu bo predvsem posveče
na dejavnost tržaškega in gori- 
škega dela stranke v prihodnjih  
mesecih?

Za vsako stranko so volitve 
izprt in resna preizkušnja. Tudi 
za našo, čeprav si upam  trditi, da 
je Ssk bolj narodnoobram bna kot 
politična organizacija. Na Tržaš
kem bodo ponovno volitve spo-

Predstavništvo devinsko-nabrežinske občine 
na obisku v štivanski papirnici

P redstavn ištvo  dev insko-na
brežinske občine, ki so ga sestav
ljali podžupan M artin Brecelj, od
bornik za občinske službe Mauri- 
zio Lenarduzzi in načelnik tehni
čnega urada Renzo Zuliani, je v 
teh dneh  bilo na obisku v štivan
ski papirnici. Delegacijo sta sp re
jela glavni direktor inž. A ugusto 
Curi in d irektor osebja Francesco 
Zuccatosta.

Na srečanju je tekla beseda o 
vrsti problem ov, ki zadevajo od 
nose m ed občinsko upravo in šti- 
vanskim  obratom . G ovor je bil 
m ed drugim  o novi konvenciji za 
odvažanje smeti iz papirnice, ki jo 
bosta obe strani v kratkem  p od
pisali, kakor tudi o nekaterih  u r
banističnih problemih, povezanih 
z razširitvijo in tehnološko poso
dobitvijo štivanske papirnice.

Posebno pozornost so na sre
čanju posvetili m ožnostim  zapo
slitve, ki se bodo v štivanskem  
obratu  nudile v bližnji p rihodno
sti. Curi in Zuccatosta sta pove
dala, da gre za nekaj desetin  no
vih delovnih mest, za katera je 
potrebna kvalificirana delovna si
la in zaželena višja srednja izo
brazba tehnične smeri. Na zahte
vo podžupana Breclja in odborni
ka Lenarduzzija sta se vsekakor

obvezala, da bo vodstvo podjetja 
pri sprejemih v službo dajalo dolž
no prednost krajevnem u osebju 
in še posebej devinsko-nabrežin- 
skim občanom .

V tem  kontekstu  je bil na se
stanku z zaskrbljenostjo om enjen 
pojav odsotnosti z delovnega m e
sta, ki v štivanskem  obratu  dose
ga odločno višjo raven kot v d ru 
gih tovarnah skupine BURGO.

Vodstvo podjetja je naposled 
povabilo celotno občinsko upravo 
na obisk štivanske papirnice.

* * *
Po le tu  in p o l tra ja jočih  delih  so  

se končno  za k lju č ila  preured itvena  
dela v  g ledališču »F. Prešeren« v  Bo- 
Ijuncu. G ledališče je  b ilo  d a lj časa  
zaprto , ka r  je  seveda  tu d i precej 
okrn ilo  ku ltu rn o  delovan je  v  d o lin 
sk i občini. Po predvidevan jih  na j bi 
prostore  uradno odprli čez p r ib liž 
no mesec dn i, ko  bo zadoščeno  tu d i 
b iro k ra tsk im  za h teva m .

*  *  *

Z aradi zelo močne burje, k i je  ne
nadom a začela p ih a ti konec prej
šnjega tedna , se je  v U lic i M ilano  
v  T rstu  zru š il z id a rsk i oder. H u jših  
posled ic  k  sreči n i b ilo , u lico pa  so  
za n eka j ur zaprli, ka r  je  povrzoči-  
lo p rom etne  zasto je .
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Na sliki: Igor Samobor in Saša Pavček (foto T. Stojko)

sam o v mislih, čeprav se sam  se
veda vede popolnom a drugače, 
saj celo noč pred  poroko preživi 
z drugo. V edno prijazni prijatelj 
Maks jo po njegovem  odhodu to
laži, češ da »ne bo ona tista, ki jo 
bo Anatol varal«. Tudi o vseh 
igralkah je treba reči, da so svoje 
vloge dobro odigrale in vsaka in 
ponazorila različen tip ženske, ki 
pa so (tako se vsaj da sklepati iz 
Schnitzlerjevega teksta) v bistvu 
tud i vse tako zelo podobne.

Tu seveda ni prostora za raz
mišljanje o vsebini kom edije, ki 
ima predvsem  ta nam en, da p u 

bliko zabava. To je igralcem SNG 
iz Ljubljane s Šedlbauerjevo režijo 
tudi uspelo. Za prijetno scenogra
fijo je poskrbel Vojteh Ravnikar. 
Na oder je postavil steno  s števil
nimi vrati, z m enjavo nekaterih 
scenskih elem entov pa je znal pri
čarati v raznih epizodah popolno
ma novo sliko — sprejemnico, re
stavracijo, spalnico, ulico... Z ah
tevne, elegantne kostum e glavne
ga »junaka« in njegovih sprem lje
valk je izdelala Alenka Bartl, vso 
predstavo pa je s svojo glasbo 
spojil v celoto Urban Koder.

(hj)

S posveta o vprašanju združevanja šol

»Zakoni ne pomagajo, če ni ljudi«

V odrski postavitvi SNG iz Ljubljane

A. Schnitzler: ANATOL
Poklon Ubaldu Vrabcu 
v Rodiku

Ob prvi obletnici smrti skladate
lja, glasbenega pedagoga in publi
cista Ubalda Vrabca je bila v nede
ljo, 31. januarja, v njegovem roj
stnem Rodiku doživeta spominska 
slovesnost, ki sta jo priredili Zveza 
cerkvenih pevskih zborov iz Trsta 
in Svet slovenskih organizacij v so
delovanju z župnijo Rodik. Ob tej 
obletnici so izšle tudi Zbrane Vrab- 
čeve maše, ki jih je po dolgem in 
nepornem delu pripravil za tisk 
Zorko Harej. V občutenem govoru

Zorko Harej

je opisal skladateljevo življenjsko 
pot in tudi notranje, osebne razlo
ge, zaradi katerih je Vrabec te ma
še napisal. Cerkev mu je bila v mla
dosti tuja, saj jo je izenačeval z 
državo, je med drugim dejal prof. 
Harej, čeprav ji ni bil nasproten. 
Vodil je tudi cerkveni pevski zbor, 
leta 43 pa je napisal dva moteta v 
latinščini. Prvo mašo je zložil leta 
1948, ostale štiri, ki so objavljene v 
zbirki, pa po drugem Vatikanskem 
koncilu. Z uvedbo narodnih jezikov 
je začel Vrabec na Cerkev gledati 
drugače in je od leta 1966 do 72 na
pisal kar štiri maše. Na slovesno
sti je spregovorila tudi predsedni
ca Sveta slovenskih organizacij Ma
rija Ferletič, ki je predvsem pouda
rila pomen podobnih izdaj za ohra
njanje spomina na naše pomemb
ne ustvarjalce, prisotnim pa se je 
zahvalila za zanimanje in pozor
nost.

Glasbeni del slovesnosti so pri
reditelji zaupali zboru Consortium 
M usicum iz Ljubljane. Pod vod
stvom Mirka Cudermana so pevci 
izvedli Vrabčevo mašo v B duru in 
nekaj delov maše v C duru na neli- 
turgično besedilo Zore Saksida. Pel 
je tudi združeni moški zbor iz Di
vače in od Sv. Antona Novega v 
Trstu, ki je pod vodstvom Edija Ra- 
ceta zaključil slovesnost z Vrabče
vo »V spomin na Ivana Cankarja«. 
Besedilo je napisal Stanko Kosovel, 
brat slavnejšega pesnika, poezija pa 
se zaključuje z verzom «... a v tvo
jih delih boš živela večno«. To je 
nedvomno res tudi za Ubalda Vrab
ca. Pevci in udeleženci so nato odšli 
na pokopališče, kjer so se pokloni
li spominu pokojnega skladatelja.

Lahkotna kom edija o tipični 
ženski in tipičnem  m oškem  — ta
ko bi lahko v nekaj besedah opi
sali delo dunajskega zdravnika in 
književnika A rthurja Schnitzlerja 
(1862-1931) z naslovom  »Anatol«, 
ki smo si ga v preteklih dneh  v 
postavitvi Slovenskega narodne
ga gledališča iz Ljubljane ogleda
li tud i v Trstu in Gorici. Vsebin
sko je igra preprosta, neobvezu
joča, duhovita, a ne taka, ki bi 
vzbujala gromki smeh. Delo je se
stavljeno iz sedm ih epizod, v ka
terih v vlogi večnega zapeljivca 
Anatola nastopa Igor Samobor, 
običajno je z njim tudi njegov pri
jatelj Max, ki ga je poosebil Dare 
Valič, ter vedno druga ženska. 
Komedijo je spretno zrežiral Zvo
ne Šedlbauer, ki je znal dati p o u 
darek najbolj duhovitim  trenu t
kom, saj v igri ni nikakršnega po
sebnega dramatskega zapleta. Po
navlja se vedno ista zgodba, m e
njujejo se le Anatolove »ljubezni«. 
V vlogah zapeljanih žensk so na
stopile Neža Simčič, Alenka Vi
potnik, Barbara Levstik, Nataša 
Ralijan, Saša Pavček, Barbara La
pajne in Zvezdana M lakar. V ko
mediji je dve stranski vlogi zaigral 
tud i Polde Bibič.

Igor Sam obor se je s svojo in
terpretacijo znal vživeti v naslov
no vlogo zapeljivca, ki ga razbur
ja že sam  sum , da ga je njegova 
trenu tna  »velika ljubezen« varala

O predlogu za združevanje neka
terih slovenskih šol ter o številnih 
drugih problemih, ki smo jih večkrat 
tudi mi sami pustili »dremati«, a ki 
se v  daljših ali krajših časovnih raz
dobjih vedno znova pojavljajo, je te
kla beseda na posvetu v sredo, 27. ja
nuarja, v Peterlinovi dvorani. Sreča
nje na temo: »Združevanje slovenskih

šol da ali ne« je priredila komisija za 
šolstvo, kulturo in šport pri Sloven
ski skupnosti, govorili pa so prof. 
Nadja Maganja Jevnikar ter ravnate
lja Josip Pečenko in Aldo Štefančič, ki 
so problem osvetlili iz različnih zor
nih kotov: z vidika staršev, zakonskih 
predpisov in sodobnih pogledov na 
šolo.

Iz izvajanj gostov in vseh tistih, 
ki so posegli v razpravo, je bilo pred
vsem razvidno, da se slovenska manj
š im  v Italiji noče in ne more sprijaz
niti z združevanjem šol. Seveda gre za 
izredno široko in razvejano problema
tiko in prav zato je treba iskati stvar
ne rešitve za vse težave, ki jih nika
kor ni malo. Predvsem pa si ne mo
remo privoščiti, da bi ponavljali sta
re napake, da bi kaj puščali vnemar. 
Poudarjeno je tudi bilo, da občutimo 
pomanjkanje odbora, ki bi usklajeval 
dejavnosti in prizadevanja naših šol. 
Nekoč je to vlogo opravljal enotni 
šolski odbor, ki pa je prenehal delo
vati. Na posvetu je bilo tudi postav
ljeno vprašanje, ali je pametno vztra
jati pri bojkotu volitev v  pokrajinskem 
šolskem svetu, udeleženci večera pa so 
se dotaknili še številnih drugih pere
čih vprašanj.

Če vso problematiko pogledamo 
nekoliko bolj od daleč, je popolnoma 
jasno, da je bistvo vseh problemov ne
zadržno upadanje števila rojstev. Za
koni nam ne morejo pomagati, če ne 
bomo imeli ljudi. Prihodnost naroda 
so otroci in še posebej manjšina, kot 
nas učijo Nemci na Južnem Tirol
skem, mora novim generacijam in 
mladim družinam posvečati še poseb
no pozornost.

Posnetek s posveta  SSk o šo lstvu . Za predavateljsko m izo sedijo (z leve pro ti 
desni) prof. Nadja M aganja, dr. Peter M očnik ter ravnatelja  A ldo  Stefančič 
in Josip Pečenko (foto S. Ferrari)
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Alojzij Novak: Črniška kronika
V letošnji knjižni zbirki Gori

ške M ohorjeve družbe je izšla tu 
di knjiga z naslovom  »Črniška 
kronika«, ki jo je napisal dekan 
Alojzij Novak, za tisk pa jo je pri
pravil znani zgodovinar Boris Mla
kar. Knjiga je obsežna, saj šteje 
310 strani in je oprem ljena z bo
gatimi opom bam i ter uvodom , ki 
predstavlja nekatera ozadja, in 
Novakovim življenjepisom .

Težko je definirati knjigo, saj 
ni prava kronika, kakor tudi ni 
dnevnik, nedvom no pa je to za
nimiv zgodovinski dokum ent ne
ke dobe, natančneje od 31. maja 
1940 do 28. aprila 1965, kot jo je 
doživljal in razum el ugleden pri
morski duhovnik, eden tistih ste
brov, ki so na Prim orskem  vse od 
prihoda Italije predstavljali najtrd
nejši in najbolj učinkovit odpor 
proti asimilaciji naših ljudi. O be
nem je knjiga pričevanje o tem, 
kako so N ovak in tud i drugi nje
govi sobratje gledali na fašizem, 
bi je v Črniče sam e in v širši p ro
stor prinesel toliko nasilja in gor
ja, deportacije in konfinacije, po 
boje in požige, nato nem ško oku
pacijo in partizanstvo. Z ugledom, 
ki ga je dekan Novak užival m ed 
duhovščino, lahko rečemo, da je 
Posredno vplival na zadržanje 
mnogih sobratov. Iz knjige je raz- 
vjdno, kako je bil ta duhovnik 
gioboko veren, velik pragm atik in

tesno povezan z življenjem  svo
jih faranov. Iz dela tud i izvemo, 
kakšna je bila letina in kakšno je 
bilo vreme,, avtor pa je vestno za
beležil najrazličnejše dogodke in 
vojaške akcije. O bčasno s pravim 
esejističnim prijem om  analizira 
dogajanje in v primeru, da m u kaj 
ni jasno, brez oklevanja zapiše, 
da bodo poznejši rodovi lahko 
bolje razum eli dogodke.

Z eno besedo, Črniška kroni
ka kaže na Novakov značaj, na 
njegovo pokončnost duhovnika, 
vernika, Slovenca in odraža odgo
vornost, ki jo je čutil kot dušni pa
stir do svojih vernikov, a tudi do 
širšega prostora. Trdno je verjel, 
da bo fašizem propadel in je več
krat v taki ali drugačni obliki iz
razil to svoje prepričanje. Zavedal 
se je nevarnosti kom unizm a v 
partizanstvu, a kljub tem u čutil s 
fanti, ki so prijeli za orožje, da bi 
se uprli fašizmu in nacizm u, ker 
so to bili njegovi ljudje, ker se je 
zavedal, da ideologije preminejo, 
a meje ostanejo in so važne za oh
ranitev naroda. Zato je bil po d ru 
gi svetovni vojni m ed tistimi d u 
hovniki, ki so se zavzem ali za to, 
da bi bila Prim orska priključena 
Jugoslaviji.

Kdor je tiste čase sam  doživel, 
bo ob branju knjige obudil spom i
ne in m ogoče odkril, kako so po 
dobne občutke nosili v srcih tudi

drugi ljudje. Za m lade pa je »Črni
ška kronika« zanim ivo in nevsi
ljivo branje, saj jim bo predstavi
la ne le osebnost prim orskega d u 
hovnika, njegovo čutenje in delo
vanje za ohranitev vere, narodne 
zavesti in kulture, am pak tudi ne
katera zgodovinska ozadja in do
godke ter njihov odm ev v naših 
krajih. Posredno bodo torej p re
brali zgodovinsko knjigo, ki ob 
natančnejšem  opisovanju dogod
kov v Črničah in v Vipavski do
lini te r na G oriškem  pom aga, 
da bolje razum em o svetovne do
godke.

O benem  pa nas »Črniška kro
nika« opozarja na dejstvo, da so 
mnogi pisali dnevnike in kronike, 
ki so za današnje zgodovinarje 
dragoceni dokum enti, saj p red 
stavljajo nov kam enček v m ozai
ku prim orske zgodovine.

v j .
*  *  *

M ladi tržaški film sk i snemalec Ni
k i Filipovič, k i snema na bojiščih Bos
ne, je  prejšnji teden le za las ušel 
sm rti. Blizu njegovega avtom obila  je  
namreč eksplodirala granata in hudo 
ranila njegovega spremljevalca. O sta
li člani ekipe so osta li nepoškodova
ni. Pred meseci je  bil v živ ljen jsk i 
nevarnosti tud i poročevalec \Nalter 
Škerk, k i je  prav tako delal »na tere
nu«. Rešil ga je  neprobojni jopič.

V'
Je Ženevska 
konferenca propadla?
411111 h
postaja položaj zaradi reke be
guncev že nevzdržen in kjer po 
nekod že vladata revščina in tudi 
lakota. Vse to je zaradi dogajanja 
v BiH šlo že nekako v pozabo, saj 
so vsi imeli p red  seboj le predlog 
o novi ureditvi Bosne in Hercego
vine. M edtem  se boji v Bosni na
daljujejo, Srbi v Krajini prehaja
jo v pro tinapad, napeto  pa je tu 
di v vzhodni Slavoniji. Balkan se 
tako prav zares kaže kot sm odni- 
šnica Evrope.

*  *  *

V župn ijski dvorani pri cerkvi sv. 
Ignacija v Gorici so pred dnevi pred
sta v ili mašo »Sic benedicam te« za 
zbor, soliste in orkester, k i jo  je  na
p isa l znani goriški zborovodja Stan
ko Jericijo. O avtorju in njegovem de
lu je  spregovoril glasbeni izvedenec 
prof. A lessandro Arbo.

NOVI LIST
Izdajatelj: Z adruga z o .z . »NOVI LIST« - 

Reg. na sodišču v T rs tu  d n e  20.4.1954, 
štev. 157.

U redništvo : M artin Brecelj, Bojan Brezigar, 
Ivo Jevnikar, H elena  Jovanovič, D rago  
Legiša  (glavni in  odgovorn i u redn ik ), 
M iro O ppelt, Saša Rudolf, M arko Tav
čar in  Egidij Vršaj.

Fotostavek in  tisk:  T iskarna G raphart, Trst, 
tel. 040/772151.

Janko Jež

Spomini na Bia
(Ob stoletnici njegovega rojstva)

Pesnik Biagio Marin je dvignil sloves govorice svo
jega jadranskega bisera, Gradeža, na raven visoko raz
vitega in izraznega jezika.

Na gradeško narečje je postal pozoren G raziadio 
Ascoli, znani raziskovalec stare rom anske govorice ri
bičev in m ornarjev na otoku Krku, ki je že konec pre- 

. teklega stoletja izumrla. Ascoli je priznal gradeščini
značaj pravega jezika, ki je bil verjetno v tesnem  so
rodstvu z govorico na Krku. Tem u pa se upira izroči
lo, ki pravi, da so G radež naselili p red  mnogim i sto
letji ljudje, ki so na področje lagune pribežali iz celi
ne. Ali so se reševali p red  Atilo in njegovim i H uni?

‘ arn Biagio M arin sodi, da so njegov rojstni kraj naselili km etje s celine, ki 
So za preživetje morali zam enjati m otike in lopate z jadri in m režam i. Njiho- 
ya govorica je tedaj doživela očitne prvine, ki gradeški jezik ločujejo od fur- 
ar>ščine in beneškega narečja.

Pred M arinom  so v tem  jeziku pesnikovali in pisali številni drugi izobra- 
Zenci, ki pa so se večinom a izseljevali zlasti v Vicenzo in Padovo. Prehajali 
s°  z revnega in propadajočega področja pod avstrijsko upravo na tla m lade 
syobodne Italije, kjer so se kot navdušeni m azzinijevci pridruževali patrio
tom jn snovali zarote proti avstrijskim  tlačiteljem. Sebastiano Scaram uzza 
0829-1913) je gojil tesne stike z rodoljubi, kakršni so bili Garibaldi, Rattazzi, 

arniani, Ricasoli in sam  Ascoli.
Scaram uzza je bil pisatelj in pesnik, zato je razum ljivo, da se je za njego- 

y° um etniško snovanje začel takoj zanim ati Ascoli. V Scaram uzzijevem  delu 
falicae Res je Ascoli naletel na zanim ive dokaze gradeških jezikovnih staro- 

z>tnosti.
Domenico M archesini (1850-1922) je nadaljeval s pesniškim  in pisatelj

skim izročilom S. Scaram uzzija.

Oba je prekosil Biagio Marin. Rodil se je leta 1891 in je m ladost prebil 
pri očetu, ki je imel v G radežu  gostinski objekt. M ladi M arin je tam  prisluh
nil duhovitostim  in šaljivim izlivom dom ačih ljudi in jih vključeval v svoje 
pesniško snovanje. Ljudje ga dolgo niso razumeli. Ko pa je dozorel in se uve
ljavil m ed vrhovi italijanske poezije, in bil, čeprav neuspešno , kandidat za 
Nobelovo nagrado, so ga domači ljudje sprejeli kot glasnika gradeškega kul
tu rno političnega vstajenja.

Marin je bil po poklicu profesor filozofije na italijanskem učiteljišču v Trstu, 
toda ob prostem  času se je rad vračal v svoj Tusculum , kjer je imel vilo na 
obrežju, tam  kjer laguna prehaja v Jadransko morje.

Leta 1960 mi je prijatelj Boris Sancin, ki je bil tedaj šef govorjenega spo
reda na slovenski radijski postaji v T rstu, naročil, naj sestavim  načrt za serijo 
oddaj o italijanskem  jeziku za Slovence. Načrt sem  hitro  pripravil. Ciklus naj 
bi obsegal tri stopnje po 30 lekcij, skupaj torej 90 lekcij, in sicer za začetnike, 
za naprednejše in za poslušalce, ki so lahko že sledili lekcijam s čtivom in 
napotki za konverzacijo. Načrt so odobrili. Nato sem se lotil pisanja. Vzel sem 
prenosni pisalni stroj, pap ir in vse, kar sem  potreboval, in odpotoval v Tacen 
pri Šent Vidu nad Ljubljano. Tam sem poleti 1960 prebil v penzionu  Zaletel 
dva naporna meseca. Zgodaj sem vstajal in prav tako zgodaj legal k počitku. 
Prstov včasih nisem  več čutil. Ko se m e je lotevala u tru jenost, sem  stopil na 
breg Save, ki je brzela pod  gostiščem, in se sončil pod  Šm arno goro. Večkrat 
sem  se zagledal v njeno zajetno pobočje in videl, kako se zvon s cerkvenega 
stolpa sunkovito  spušča proti dolini. Ž ena Francka mi je nam reč povedala, 
da se je kot dekle vzpela do vrha in sledila zgledu rom arjev, ki so izrekali 
razne prošnje, ki naj bi jih Marija uslišala. N ato so stopali do lesenega ogrod
ja, kjer je visel zvon. Tudi Francka je potegnila za vrv, toda prem očno. Zvon 
se je odtrgal, drsel po strm ini in se k sreči km alu ustavil na bližnji stezi.

Nekaj podobnega mi je pravila m ati. Ko se je poročila, je šla z očetom 
na Bled. Sredi jezera je otok, kjer so že naši poganski predniki častili boginjo 
ljubezni Živo. D anes pa rom ajo k Mariji na otok m ladoporočenke, ki prosijo 
Marijo za pom oč in pri tem  potegnejo za vrv, da jim zvon pove, da bodo usli
šane. Zvon se je oglasil, vrv je zdržala. Mati je prosila, da bi bil njen prvi 
otrok fant. To sem bil jaz.

Ko sem tako ob Savi počival, me je vlak, ki je vozil m ed Jesenicam i in 
Ljubljano, vselej zm otil iz prijetnega sna in me spet spravil k delu.

Na ta kar prijetni način, skoraj kot turist, sem  v dveh m esecih (vm es sem 
se seveda z avtom  parkrat vrnil v Trst po  perilo) napisal slovnico v dveh de-
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Nov veter v N
O d 22. oktobra 1992 je v Nižji 

Avstriji vse drugače. S politične
ga odra je odšel dolgoletni dežel
ni glavar Siegfried Ludvvig. N je
gov naslednik, leta 1946 rojeni sin 
vinogradnika Ervvin Proll, želi raz
gibati družbenopolitično življenje 
v veliki avstrijski deželi m ed Sem
m eringom , štajersko, G radiščan
sko, Slovaško in Zgornjo Avstrijo. 
Tako kot vsi ostali nižjeavstrijski 
deželni glavarji tud i Proll izhaja 
iz vrst Avstrijske ljudske stranke 
(OVP), saj velja Nižja Avstrija že 
od nekdaj za trdnjavo »konserva
tivcev«.

V resnici je v Nižjo Avstrijo v 
zadnjem  času vdrl dinam ični za
gon in novi duhovni utrip. Deset
letja je prav ta dežela bolehala na 
robu Avstrije, za blokiranimi m e
jami s Češko-Slovaško, in se go
spodarsko ni dobro razvijala. Ve
lja za žitnico Avstrije, z močnimi 
industrijskim i središči v St. Polt- 
nu  in VViener N eustad tu . Prollov 
predhodnik Ludvvig je provincial
ni St. Polten začel preurejati v po
litično središče dežele. Proll m o
ra ugrizniti v kislo jabolko in na
daljevati z gradnjo vladnega sre
dišča v St. Poltnu, kar naj bi sta
lo okrog pet milijard šilingov. Vse 
nižjeavstrijake urade bodo p re
nesli z D unaja v novopečeno pre
stolnico.

D ruga n aloga je izboljšan je 
prom etnega ožilja v deželi, v ka
tero začenja po odprtju  meja z 
Vzhodom  vdirati pravo življenje.

Za varstvo okolja zelo zavzeti po
litik (to je bila ena njegovih dose
danjih glavnih funkcij) želi pospe
ševati zlasti železniški pom et in 
Nižjo Avstrijo istočasno obvaro
vati pred nesrečo, da bi postala le 
tranzitna dežela m ed Vzhodom in 
Zahodom . Ley D e td a

Predstavili Trinkov koledar
V Čedadu so prejšnji teden ob 130. 

obletnici ro jstva  Ivana Trinka pred
stav ili letošnjo zbirko Trinkovega ko
ledarja za leto 1993. Večer je bil v  če- 
dajskem  Trinkovem domu, udeležili 
pa so se ga š teviln i predstavn iki ku l
turnega živ ljenja  z  obeh strani meje.

Na predstav itv i sta  spregovorila  
urednika Ž iva  Gruden in Marino Ver- 
tovec, priso tn i pa so bili tud i nekate
ri avtorji tekstov , k i so objavljeni v 
letošnjem koledarju. Prispevki so na
p isani v slovenščini in beneškem na
rečju, zadevajo pa zgodovino in se
danjo stvarnost Slovencev v videm ski 
pokrajini. Trinkov koledar, k i ga je iz
dalo kulturno društvo  Ivan Trinko v 
sodelovanju s špetersko zadrugo Li
pa, bodo 17. februarja predstavili tu 
d i v  Gorici.

KD Igo G ruden  iz N abrežine 
vabi na

PROSLAVO DNEVA 
SLOVENSKE KULTURE

ki bo v nedeljo, 7. februarja, ob 
17.30 v društvenih prostorih.

Z d r a v n ik  sv e tu je

Rak na debelem črevesu ©
M ožnost, da zbolite za rakom 

na debelem  črevesu se poveča, če 
je vaša p rehrana preobilna, če se 
prem alo gibljete, če imate torej 
prekom erno telesno težo, če uži
vate preveč maščob, predvsem  ži-

Dr. EDI KOŠUTA

valskih, preveč mesa, kave (več 
kot tri skodelice na dan) prem alo 
dietne vlaknine, se pravi zelenja
ve, črnega kruha, sadja, prem alo 
vitam inov, predvsem  A, E in C. 
Pretirane količine m aščob v čre
vesju onesposobijo encime, ki raz
grajujejo m noge rakotvorne sno
vi. Preveč m esa ima za posledico 
večjo količino snovi, ki lahko vna
mejo debelo črevo. Prem alo vlak
nin ima za posledico zaprtje.

Kot pri ostalih oblikah raka 
igrajo važno obram bno vlogo ne
katere snovi, ki jih najdem o v ze
lju, ohrovtu , cvetači, brokolih in 
brstičnem  ohrovtu, zato vam  po
novno priporočam  redno  uživa
nje te zelenjave. Sedaj si lahko 
kar sami sestavite zdrav jedilnik.

Nekatera odvajalna sredstva, 
kot so derivati antracenov in ne
kateri konservansi oz. barvila, ki 
jih dodajajo hrani, so lahko ne
varna in rakotvorna, zato, če je le 
mogoče, uživajte svežo in pristno 
hrano.

Kadilci stalno požirajo katram  
in ostale rakotvorne snovi, ki na
stajajo pri izgorevanju cigarete. 
Te snovi pridejo do debelega čre
vesja in lahko povzročijo raka. V 
kirurških oddelkih je jasno raz
vidno, da je rak na debelem  čre
vesu dosti bolj pogost m ed ljud
mi, ki uživajo alkohol.

Tudi pri tej bolezni je važna 
dedna nagnjenost, zato sorodni
kom obolelih priporočam, da gre
do redno na zdravniške preglede, 
tudi če nim ajo nobenega bole
zenskega znaka.

(se nadaljuje)

V Peterlinovi dvorani, Ul. 
Donizetti 3, bo v ponedeljek, 8. 
februarja, tradicionalna

PROSLAVA OB DNEVU 
SLOVENSKE KULTURE

Govoril bo prof. Tomaž Sim
čič, na sporedu pa je tudi n a 
grajevanje zmagovalcev literar
nega in fotografskega nateča
ja »Mladike« ter podelitev p ri
znanj »Mladi oder« 93.

Predsednik slovenske vlade Drnov
šek in finančni m inister Gaspari sta  
se v švicarskem  Davosu udeležila tra
dicionalnega srečanja, posvečenega 
aktualn im  gospodarskim  in finan 
čnim problem om. Dr. D rnovšek se je 
ob te j priložnosti sesta l tud i z  g lav
nim  ta jn ikom  A tla n tske  zveze Wor- 
nerjem. Slovenija bo že letos postala  
članica organizacije EFTA.

lih. Vrnil sem se dom ov. Snov sem pregledal in nato izročil inž. Sancinu. Čez 
nekaj časa so me povabili na razgovor. Povedali so mi, da je ravnateljstvo 
postaje moje delo sprejelo, a da ga bom  moral še enkrat pregledati skupaj 
s prof. Biagiom M arinom . Ta je bil stalni sodelavec italijanskega oddelka ra
dia TS. Zato je ravnateljstvo želelo, da bi on z m enoj še enkrat pregledal m o
je delo in o tem  napravil pism eno poročilo.

Predstavil sem  se M arinu. Stanoval je na Skorklji, nedaleč od Stupari- 
chevega dom a. Sprejela me je njegova soproga, prijazna gospa, po rodu iz 
Toskane. Tako sva z M arinom  presedela skupaj m nogo časa ob njegovi pisal
ni mizi. Slovničnega rokopisa se sploh ni dotaknil. Ko je nam reč zvedel, da 
sem  bil S tuparichev učenec na liceju Dante, da sem  v Ljubljani diplom iral 
iz rom anistike, postal asistent in lektor italijanščine, da sem  bil v Rimu lektor 
slovenščine in tedaj tam  tudi nostrificiral ljubljansko diplom o, me je Marin 
potrepljal po rami in dejal: »Vem, da je vse v redu . Skupaj se bova večkrat 
srečala in razgovarjala, nakar bom napisal p redgovor in rokopis s poročilom 
izročil radijskem u vodstvu.« Tako se je zgodilo. Slovnice sploh nisva pregle
dovala. Razgovor z njim pa je bil zam e nepozaben.

Povedal mi je, da je imel kot profesor dve tržaški Slovenki za učenki. Prva 
je bila Elza A ntonaz, za katero sploh ni vedel, da je bila po  narodnosti Slo
venka. To sem  mu šele jaz povedal. D ruga njegova učenka pa je bila Graziel- 
la Sim onittijeva, to je Krasulja Suhadolčeva. Ko se je z njo prvič razgovarjal, 
če se ne m otim  ob katedru  pri spraševanju , je že po nekaj besedah razum el, 
da je Slovenka. Bil je zares zadovoljen, da sta obe postali profesorici na slo
venskih srednjih  šolah v Trstu.

Kot dijak je M arin študiral na nem ški gim naziji v Gorici. V razredu so 
bili pom ešani Slovenci, Italijani in Nemci. M arin je bil vodja Italijanov, En- 
gelbert Besednjak pa Slovencev. Dobro so se razum eli in sodelovali. Ko so 
se pa sprli, večinom a zaradi Gorice in Trsta, so se Slovenci in Italijani takoj 
spopadli, se natelovadili in se nato spet spravljeni vrnili v klopi. M arin in Be
sednjak  sta se tako često dvobojevala kot na ringu. K sreči so ju sošolci takoj 
ločili, kajti oba sta bila sangvinika in dokaj močna.

Potem  ko je M arin opisal ta dogodek, mi je iz svoje knjige Santa G orizia 
prebral odstavek, kjer ga opisuje. Na koncu sva se oba nasm ejala.

Nekoč sem  gledal nad njegovo pisalno mizo sliko alpinskega oficirja. Ko 
je M arin to opazil, mi je povedal:

»To je Falco, moj sin edinec. Padel je v Sloveniji v borbi za življenje in 
sm rt s slovenskim  partizanom . Oba sta um rla. Ko se klanjam  spom inu  svoje
ga sina, se obenem  klanjam  tudi spom inu  slovenskega partizana, ki mi je si
na ubil. Moj sin tam gori ni imel prav  nič iskati!«

Presunjen sem bil. M arin je imel rosne oči in je bil vedno potrt. N ikdar ne 
bom pozabil tega trenutka. Slišal sem besede, v redne grškega trageda. S tem 
mi je Marin povedal m nogo več, kot vsi Italijani, ki so kdaj pisali o Slovencih.

Na koncu uvodne predstavitve moje slovnice je Biagio M arin napisal: »Po 
mojem m nenju  ima besedilo to zaslugo, da se tesno oprijem lje m iselnosti in 
izročila naroda, ki m u je slovnica nem enjena.«

š e  nekaj kot dodatek .
M arin je poznal oba S tuparicha in Slataperja. Bil je odločen politični ire

dentist, ostali trije pa so bili, vsaj do izbruha prve svetovne vojne, le kulturni 
iredentisti. M arin je bil torej na pozicijah Tim eusa in Xydiasa.

Med d rugo  svetovno vojno in neposredno  po njej sta bila M arin in G. 
Stuparich kot člana N arodno  osvobodilnega odbora dokaj različnega m nenja 
glede m nogo vprašanj, ki so zadevala tržaško prihodnost.

Malo pred  koncem  vojne so nacifašistična okupacijska oblastva zaprla G. 
Stuparicha, njegovo ženo in m ater, češ da so židovskega porekla. Škof San- 
tin je takoj interveniral v njihovo korist. Isto je storil tud i M arin. S tupariche- 
vi so bili zaprti v Rižarni kak teden dni. Intervencije so uspele. S tuparicha 
sta ob izhodu iz Rižarne pričakala in pozdravila škof Santin  in Biagio Marin. 
M arin je Gianijevi m ateri spoštljivo poljubil roko. Ne vem , ali sta  se po tem 
Stuparich in M arin še kdaj videla. Za tržaško ku ltu rno  zgodovino je važno 
dejstvo, da so se Giani S tuparich z m aterjo  Gisello in ženo Elody tudi po Ma
rinovi zaslugi rešili pred  zloglasnim  krem atorijem  ali v najboljšem  prim eru 
deportacijo v kak nem ški lager smrti.

Iz bibliografije, ki sem  jo pregledal, izhaja, da so v življenju Carla, Giani- 
ja in Scipia imele važno vlogo tri dekleta: G igetta Carniel, A nna Pulitzer in 
Elody O blath. Slataper je Gigetto poročil, Elody se je poročila z Gianijem  Stu- 
parichem , A nna Pulitzer (Gioietta iz »II mio Carso«) pa je napravila sam om or 
zaradi nesrečne ljubezni do  Slataperja. Biagio M arin se je znašel v tej družbi. 
Odtlej je m ed njim in G. S tuparichem  prišlo do ohladitve prijateljskih od n o 
sov. Mladi M arin je bil nam reč zelo galanten  gospod. Biagio M arin je umrl 
v Trstu v visoki starosti 95 let.


